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Som nyudpeget ø-repræsentant 
fra Fur skulle jeg den 24. maj 
med til min første generalfor-
samling – på Endelave. Det blev 
en rigtig god og udbytterig ople-
velse.
 Fra Fur til fastlandet er der 4 
minutter – så glæden ved en rig-
tig sejltur var stor og minderne 
fra de utallige Storebæltsture 
stod i kø – mit første Endelave-
besøg startede ved broklappen i 
Snaptun.
 Mange ø-repræsentanter var 
med færgen og inden længe gik 
samtalerne til højre og venstre 
– konsekvenserne af kommune-
sammenlægningerne, de truede 
skoler, færgerne, de forfaldne 
havneanlæg, indkøbsmuligheder-
ne, bosætningsproblemer, alders-
sammensætningen – og Post-
Danmark. Ja – livet i udkants-
Danmark er en udfordring. Men 
alle var enige om, at det er en 

dejlig sejltur, vejret er godt og 
vi glæder os til at se eller gense 
Endelave.
 På havnen modtages vi af 
bestyrelsen og andre der er 
kommet med tidligere færger. 
Havneudvalget fremviser stolt 
lystbådehavnen og fortæller om 
de mange nye faciliteter der kom-
mer på havnen i den kommende 
tid.
 Traktorturen rundt på 
Endelave gav et meget godt 
indtryk af øens natur og så gav 
det deltagerne mulighed for at 
snakke med hinanden. Frokosten 
blev indtaget i den meget flotte 
lægeurtehave – godt brød, spæn-
dende oste og en lækker oliven-
pesto mv. I butikken købte mange 
en lille ting – Olivenolierne med 
urter fra haven kan anbefales.
 Generalforsamlingen var som 
forventet – gode beretninger fra 
formanden og fra sekretariatet og 

en god efterfølgende debat om de 
centrale ø-emner, hvor mange nok 
fik skrevet stikord ned til videre 
arbejde der hjemme. Vi skal f.eks. 
her på Fur have set nøje på om de 
’øremærkede’ penge rent faktisk 
bliver sendt videre til Fur på en 
korrekt måde. Det er jo sådan, at 
ø-tilskudet ikke kun er til færge, 
men netop også er et tilskud til 
ungdomsarbejde, skole, kultur mv.
 Det er lidt imponerende, at vi i 
Sammenslutningen kan samle så 
mange til en generalforsamling – 
21 ud af 27 øer var repræsenteret 
– og så var der to fra Folketingets 
Ø-kontaktudvalg og to fra Skov- 
og Naturstyrelsen. 
 Tak for en god generalforsam-
ling og et godt besøg på Endelave. 
Jeg glæder mig til at komme 
videre i ø-arbejdet og til general-
forsamlingen til næste år.

Jesper Schrøder, Fur
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Læs mere om generalforsamlingen på side 6-7

Endelaves havnefoged fortæller om øens havneprojekt, der er i fuld gang        
og som vil medføre en markant forøgelse af havnens kapacitet

Min første generalforsamling
Ø Medlemsnr. Navn Email  Telefon

Aarø (7) Rita F. Sørensen fohlmann@paradis.dk  74 58 47 77
Agersø (24) Jytte Bjergvang jytte_bjergvang@mail.dk  58 19 80 45
Anholt (19) Kurt Danielsen akdaniel@mail.dk  86 31 90 16
Askø (17) Peter Larsen peter.askoe@gmail.com  54 71 03 99
Avernakø (03) Randi Klingenberg rok@avernak.dk  62 61 80 68
Baagø (11) Kirsten Christensen kc_vc@strynet.dk  64 71 12 37
Barsø (05) Paul Svennesen psvennesen@mail.dk  74 61 82 87
Birkholm (18) Johannes Balslev balslev@fakse-ldp.dk  56 71 72 26
Bjørnø (15) Henrik Kaag post@kaag.dk  62 61 08 12
Drejø (02) Mimi Jespersen mimi@drejo.dk  62 80 08 82
Egholm (25) Ove Axelsen egholm@image.dk  98 17 49 69
Endelave (13) Grete Elmer      grete.elmer@endelave.com  35 85 03 39
Fejø (09)       Henriette S. Jensen    henriettespandet@yahoo.com  54 71 36 46
Femø (12) Hanne N. Carlsen hanne.norup@kabelmail.dk  45 76 66 51
Fur (26) Jesper Schrøder jesper.schroder@gmail.com  97 59 32 19
Hjarnø (01) Jørgen Overgaard jueovergaard@post.tele.dk  75 68 34 73
Hjortø (27) Birgitte Svendsen bs@knupa.dk  62 21 16 61
Lyø (04) Mogens Windeleff mogens.lyoe@pc.dk  29 45 39 45
Mandø (21) Ove Hjort Nielsen ove.h@nielsen.mail.dk  75 44 58 86
Nekselø (16) Roar Slots roar.slots@mail.dk  59 26 90 54
Omø (10) Jørgen Rasmussen mail@levendetanker.dk  57 82 16 16
Orø (22) Jens Johan Dahlkild            jensjohan@langdal5.dk  59 47 47 05
Sejerø (14) Lone Nielsen pg@nielsen.mail.dk      59 59 02 45
Skarø (23) Bjarne Madsen bjarnemadsen@mail.dk  62 21 78 80
Strynø (06) Anitta Reher aser@mail.tele.dk  62 51 53 35
Tunø (08) Knud Madsen tunoe@tdcadsl.dk  86 55 30 98
Venø (20) Linda Ulfkjær liu@struer.dk  97 86 80 22

Medlemsnummeret i parentes angiver turnussen i besættelse af bestyrelsesposter

Øernes repræsentanter i Sammenslutningen af Danske Småøer
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Kommentar af 
Henry Larsen

Om ansvarlighed

Beskæftigelsesminister Claus Hjort 
Frederiksen prøvede her i foråret at 
rejse en debat om manglende ansvar-
lighed i den danske befolkning. Der er 
for meget egoisme. For meget man er 
sig selv og sin egen firehjulstrækker 
nærmest. For lidt forståelse for fælles-
skabet. Den debat kom ikke ordentlig i 
gang. Medierne satte, som sædvanlig, 
en ny dagsorden næste dag – desværre 
– efter min mening.
 For jeg mener, at ministeren har en 
vigtig pointe. Men jeg må også sige til 
ministeren, og en hel del andre politi-
kere, som har haft ansvaret i de sidste 
40 år: „Selv årsag“! For hvorfor er det 
gået sådan? Jo, en meget væsentlig 
årsag er politikernes centraliserings-
iver på mange områder. F.eks. har to 
kommunalreformer medført en masse 
bureaukrati og frataget den almindelige 
borger fornemmelsen for eget ansvar. 
Man fik slået noget godt i stykker, som 
ændrede folks mentalitet. Fællesskab 
blev afløst af interessegrupper. Ansvar-
lighed blev afløst af krav.

Er småt altid godt?
Selvfølgelig står verden ikke stille. 
Selvfølgelig skal der ske udvikling. Vel 
var alting måske ikke ideelt i de gamle 
sogneråd. Men det er uomtvisteligt, 
at den enkelte borger følte sig meget 
tættere på. Denne nærhed gav en bedre 
forståelse for beslutningerne og der-
med også ansvarlighed. Hvis man skal 
have genoprettet ansvarlighed og fæl-
lesskabsforståelse i befolkningen, så 
skal man have noget af det tilbage.
Men jeg kender indvendingerne: 
„De nye udfordringer, det moderne 
samfund stod overfor, kunne umuligt 
klares i de små sogneråd“. Det gælder 
for nogle områder, det vil jeg ikke 
bestride, men disse opgaver kan løses 
uden at afskaffe alt nærdemokrati. Det 
har man kunnet i nogle lande.
 Der er en god gammel talemåde, der 
hedder: „Når man skal skabe fremti-
den, skal man tage det bedste fra forti-

den og kombinere det med det bedste 
fra nutiden“. Det er ikke lige den køre-
plan der er blevet brugt. I udviklings-
begejstring har højtuddannede rådgive-
re uden jordforbindelse forkastet alt fra 
fortiden. Og politikerne har i angst for 
at fremstå som reaktionære, ladet det 
ske. En stor fejl ved politiske beslut-
ninger er, at de for det meste træffes 
på grundlag af materiale udarbejdet 
af benhårde økonomer (tal-robotter). 
Der mangler en vurdering af, hvordan 
beslutningerne påvirker borgerne men-
talt.

Den evige trussel og hvordan man 
overlever den
Øboerne er blevet ramt ekstra hårdt af 
centraliseringen. Vi er endnu længere 
væk fra, hvor beslutningerne træf-
fes. Og det har ikke været specielt 
opmuntrende – jævnligt – at få at vide, 
at øerne er dyre for kommunen. At 
færgerne, skolerne, sundhedspleje og 
ældreforsorg, koster for meget pr øbo, 
og er i spil gang på gang, når kommu-
nen har budgetbehandling.
 Men måske har ø-samfundenes 
isolation alligevel netop været en 
fordel. Den gør noget særligt ved 
menneskene. Nok er øboere lige så 
forskellige, og har lige så forskellige 
synspunkter som andre. Men selvom 
det måske mere er af nød end af lyst, 
så er vi tvunget til at erkende, at vi er 
i samme båd. Hvis vore samfund skal 
overleve, må vi trods uenighed finde 
ud af at stå sammen mod nedskæringer 
og centraliseringskræfter. Det har hos 
os udviklet, eller måske bevaret, evnen 
til at kunne bøje sig imod hinanden, 
når det gælder vores fælles sag. Det 
er en sund øvelse, som mennesker bli-
ver bedre af. Vi kan være dybt uenige 
internt, men alligevel stå sammen mod 
udefra kommende uretfærdigheder. Det 
medfører så til gengæld, at øboere har 
brug for en ventil til at komme af med 
alt det, man må bide i sig. Derfor, for 
at kunne holde hinanden ud, er sladder 
en vigtig og nødvendig del af ø-livet – 
og vi bruger den flittigt.

Giv ansvar, vis tillid
Vi øboere besidder altså (tvunget af 
omstændighederne – nuvel) ansvar-
lighed overfor de ø-samfund, vi er en 
del af, og overfor de naturværdier hen-
farne slægter har efterladt os. Vi viser 

også medmenneskelig ansvarlighed. Vi 
accepterer ikke kriminalitet. På øerne 
er der hilsepligt. Vi hilser ikke på alle 
med lige stor begejstring – men vi 
hilser! Det gælder, hvad enten man har 
rod på øen langt tilbage eller er første 
generations-indvandrer. Det er betin-
gelserne, der former os sådan.
 Men det kunne være meget bedre. 
Alle erfaringer viser klart, at viser du 
tillid, så styrker du arbejdsglæden. 
Ansvar giver ansvarlighed. Alt for 
mange ubegrundede beslutninger træf-
fes hen over hovedet på os. Og det er 
taget gevaldigt til i de nye storkom-
muner. Der findes nogle ø-udvalg eller 
lokalråd her og der. Men de er stort 
set en narresut. Hvis nærdemokratiet 
skal fungere igen, så skal de have reelt 
ansvar, også økonomisk.
 Nogle af de egenskaber 
Beskæftigelsesministeren efterlyser, 
kan han finde blandt stærkt engagerede 
foreningsaktive beboere på de små øer. 
Vi har et tvunget fællesskab. Det kan 
være besværligt. Men det giver ansvar-
lighed og menneskekundskab. Det må 
vi huske selv at være bevidste om. 
Men det er også noget, de der bestem-
mer fremtiden, kunne drage nytte af at 
studere nærmere.

✷

Ansøgningsfrister
Den 1. august er der ansøgnings-
frist til Skov- og Naturstyrelsens 
§4-midler (Ø-støtte), der kan findes 
vejledning og ansøgningsskema 
på www.skovognatur.dk/Service/
Tilskud/Oe/. Og næste ansøgnings-
frist til projektmidlerne i Småøernes 
Aktionsgruppe er d. 1. oktober, læs 
mere om disse midler på www.akti-
onsgruppe.dk. Det forventes også, 
at der d. 1. oktober kan søges fra 
Fiskeriudviklingsprogrammet under 
aktionsgruppen. Men det anbefales 
stærkt, at man holder sig orienteret 
via aktionsgruppens hjemmeside og/
eller koordinator, især om støttebe-
tingelserne.
     cj
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Attraktiv beliggende ejendom, en tidligere 
kro/lejrskole, på Hjarnø til salg

Ejendommen er beliggende kun 200 m fra færgen. Sejltid fra 
Snaptun varer kun 5 minutter, hvilket giver mange turister og 
overnattende gæster. God indtjeningsmulighed. Interessere-
de kan rette henvendelse til email tavira@sol.dk eller telefon 
48 30 14 66.

5 min. sejlads

Vikingeskibe

Stranden

Hjarnø gammel færgekro

Rettelser
I sidste nummer af Ø-posten gav 
jeg den forkerte æren for artiklen 
„Ø-skolesamarbejdet“. Men æren 
bliver nu på den samme ø, idét 
det er Jette Hansen, Anholt Skole, 
der har skrevet den, og ikke Lotte 
Brinkmann.
 Og så gjorde jeg i samme Ø-post 
færgen til Avernakø og Lyø et år 
yngre. „Faaborg II“ er rettelig byg-
get i 1965.

Claus Jensen

Færgen er vores livline til resten af 
Danmark. Men på færgerne mellem 
Lolland og småøerne Askø, Femø og 
Fejø bliver billetterne nu pålagt 15% i 
brændstoftillæg!
 Det er et accepteret synspunkt at for 
at overleve har en lille stat som den 
danske brug for den forskelligartethed, 
der ligger i at have livskraftige, små 
lokalsamfund; stordrift og centralise-

Nogle småøer har den senere tid 
oplevet ret voldsomme stigninger i 
færgetaksterne. Det er der flere grunde 
til. Lige nu rammes færgerne hårdt 
af de voldsomme stigninger på olien. 
Men samtidig er lønninger til perso-
nale, betaling for dokning, samt andre 
indkøb i de senere år steget betydeligt 
mere end den procentsats, som statens 
driftstilskud til færgerne fremskrives 
med. Derudover hjalp de tidligere 
amter nogle gange til i forbindelse med 
ekstraordinære udgifter. 
 I Velfærdsministeriet påstår man, 
at de har overtaget amternes andel og 

Debat

at det indgår i driftsstøtten Vi er dog 
ikke helt sikre på, at de har fået alt 
med. Hvad angår de stigende oliepriser 
betyder afgifter og moms, at pengene 
fosser ind i statskassen. Det burde være 
indlysende, at de skulle sendes tilbage 
til færgerne.
 Taksstigninger rammer især tre 
områder. Det bliver dyrere at bo på en 
ø og pendle til arbejde på fastlandet. 
Stigninger på fragt belaster øernes 
erhvervsliv. Og stigningen kan også få 
turister til at vælge øerne fra. Det er 
ikke lige det, vi har brug for.
 Vi oplever ofte en utrolig stor tiltro 

Ønskes de danske øer afskaffet?
ring er ikke styrken i det danske sam-
fund. Danmarks mange små øer er et 
vigtigt element i denne sammenhæng. 
De har, på grund af deres lidenhed 
og afhængighed af færgetrafik, helt 
specielle problemer og har derfor 
brug for speciel støtte for at overleve 
og derved bidrage til den diversitet, 
der er nødvendig for Danmark. Det 
kan, alt efter indstilling, opfattes som 

positiv særbehandling eller udtryk for 
politisk vilje til at bevare den specielle 
karakter øsamfundene giver det danske 
samfund. Men det væsentlige er den 
politiske vilje til at bevare frem for at 
nedlægge!
 Med venlig hilsen fra øen, hvor 
himlen kysser jorden!

Helga Frederiksen, 
Formand for Femø beboerforening

til, hvad Ø-sammenslutningens kan 
opnå politisk. Det ville være skønt, hvis 
det var tilfældet. Men specielt i denne 
sag har vi ikke haft gennemslagskraft. 
Hvad kan vi så gøre? Vi ville stå meget 
stærkere, hvis vi kunne få alle ø-kom-
munerne med bag en henvendelse til 
Folketinget og regeringen. Det har vi 
hidtil ikke haft held med. Problemet er 
nok, at man i de nye kommuner druk-
ner i sager. Men vi vil forsøge igen. I 
den forbindelse ville det være en stor 
hjælp, hvis I på øerne prøver på at få 
jeres politikere og embedsmænd inte-
resseret i sagen. 
   Henry Larsen

Ny dato for 
Folketingets ø-tur

Folketingets Ø-kontaktudvalgs årli-
ge ø-tur er blevet udsat til d. 25-26. 
september. Turen vil som oprinde-
ligt planlagt gå til de lollandske øer, 
Askø, Femø og Fejø.
     cj

Takststigninger
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Ø-guidernes historier og deres ø-viden 
er rene guldæg for turismen. Sådan lød 
et af budskaberne på guidekursus på 
Tunø
 Sidste weekend i april mødtes 17 
entusiastiske småø-boere på Tunø til 
guide-kursus. Øboerne havde den fæl-
les interesse at lære mere om guidning 
og forskellige former for formidling 
med det klare mål at blive bedre til at 
strukturere og planlægge guidningen, 
så der kan komme økonomi i det og 
forhåbentlig en rentabel forretning.
Og som altid når øboer mødes, er 
noget af det vigtigste at udveksle erfa-
ringer og ideer.
 Hanne Tromborg Thaysen (Tunø) 
og Torben Bürgel Nielsen (Strynø) 
havde arrangeret kurset i samarbejde 
med Ø-sammenslutningen.
 Efter at alle var indkvarteret på 
hhv. Degnegården og i Olgas Hus, 
havde fået kaffe og ostemad på Kroen, 
præsenterede alle sig selv og fortalte 
om deres erfaringer med guidning, 
samt hvilke forventninger, de havde 
til kurset. Der viste sig at være mange 
forskelligartede guidede aktiviteter og 
former for formidling, lige fra lægeur-
tehaver, fisketure, busture og til heste-
vognsture og byvandringer. 
 Lørdag startede med introduktion af 
Tunø-konceptet. Det specielle er sam-
arbejdet mellem færge, turistforening 
og lokal guide omkring færdigpakkede 
heldagsture, hvor alt forplejning, kirke- 
og museumsbesøg indgår og betales 
sammen med færgebilletten. Herefter 
blev kursus-deltagerne budt på en 
Tunø-guidning.
 Efter frokost var der tid til et kort 
besøg i kirke, tårn og museum, inden 
Morten Priesholm fra Småøernes 
Aktionsgruppe gav et par gode bud på, 
hvordan markedsføringen kan strikkes 
sammen, når man har noget så specielt 
at byde på, og at der er mange, der 
gerne vil betale for den helt rigtige 
og autentiske oplevelse. Hans hoved-
pointe var, at vi skulle huske at tage 
penge for det vi gør, og vi skulle tage 
nok. Turisterne elsker guidede ø-ture 
med autensitet, lokale historier, og for 
dem er det en sjælden og helt speciel 
oplevelse. Det er ganske enkelt et 
„guldæg“ vi står med. 
 En hurtig shoppetur langs hoved-
gadens små hyggelige butikker 
måtte der jo også blive tid til inden 

Ø-guider skal frem i rampelyset

det blev Torbens tur til at give en 
Kryddersnapse-tur kombineret med 
naturvejledning, en helt anderledes 
måde at formidle budskaberne på. Og 
smagsprøver på 4 rigtig gode kryd-
dersnapse ødelagde bestemt heller ikke 
humøret.
 De hurtigste nåede hjem for at 
smække benene op 10-15 min. inden 
middagen på Kroen. Snakken gik 
lystigt, men det faglige aften-indlæg 
måtte droppes, for alle var dødtrætte 
og mætte af indtryk.
 Tidlig søndag morgen var vi friske 
igen, og knap var morgenmaden sun-
ket, før vi skulle til opsamlingsrunden, 
hvor det var spændende at høre, hvad 
hver enkelt havde fået med hjem, og 
hvad de havde til hensigt konkret at 
gå hjem og ændre. „Én sagde klart, ja, 
vi bliver nødt til at gå hjem og sluge 
et par kameler, for samarbejde er bare 
nødvendigt.“ En anden havde været 
meget tidlig oppe, og havde allerede 
lavet en plan for guidede ture, samt en 
oversigt over hvilke samarbejdspartne-
re (færge, turistbureau mv.) der skulle 
kontaktes.
 Igen var forskelligheden blandt de 

Få besøg af guide-konsulent 
Småøernes Erhvervs Udviklings-
center (SEUC) har netop med en 
bevilling fra Landdistriktspuljen, 
fået muligheden for at sende et par 
guide/turistmekonsulenter på gratis 
besøg på øer, som måtte ønske det.
 Så skulle der være nogen som 
gerne vil have hjælp til turistudvik-
lingen/guidningen på deres egen 
ø, – så tag kontakt til Torben Bürgel 
Nielsen-Strynø (torben@optimist.
nu, tlf. 23314302), – så kan vi aftale 
nærmere. 
 For mere info om Småøernes 
Erhvervs Udviklings Center se på 
www.smaaoeernes-erhverv.dk

repræsenterede småøer mere tydelig 
end ligheden, så derfor var det utro-
lig svært at komme med en fælles 
„opskrift“. Der var dog hos nogle øer 
et ønske om, at underviserne kom 
på besøg på deres ø, og hjalp med at 
strikke et godt guide-koncept sammen.

Torben B. Nielsen, Strynø

Hanne fra Tunø bød deltagerne på en af hendes eftertragtede guidede Tunø-ture
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Statsaut. ejdmgl. Jens Weimann, tlf. 59 59 11 11

 
Sejerø – Fritidslandbrug – Strandejendom

Jagt – fiskeri – heste – golf
 

Velholdt ejendom på Sejerø m. 20 tdl. direkte til Kattegat – 
enestående natur – fredeligt uspoleret ø-miljø – fremragende 
jagt – nær golfbane – kontantpris  kr. 2.790.000 – se ejd. på 
www.sejeroejendomme.dk                      

Underleverandører søges til produktion af 
fritgående, økologiske gæs

Til produktion på kontraktbasis af fritgående, økologiske gæs søges land-
mænd på småøer, fortrinsvis øer uden ræve, med græsningsarealer til af-
græsning med gæs. Arealer skal enten være økologiske eller omfattet af 
MVJ-ordning. Henvendelse til Islands Organic ApS, Horsekær Sejerøvej 
28, 4592 Sejerø Tlf.: 40155301 E-mail: horsekaer@hotmail.com

Hjemmeside og 
database for erhverv på 

småøerne
I bestyrelsen for Småøernes 
Erhvervsudviklingscenter opfordrer 
vi alle virksomheder på øerne til at 
tjekke, at I er med i erhvervsdata-
basen på hjemmesiden www.
smaaoeernes-erhverv.dk. Hvis I 
ikke kan finde jer selv, så er det 
en fejl og I bedes rette henven-
delse til bestyrelsens sekretariat på 
info@smaaoeernes-erhverv.dk, og 
jeres oplysninger vil blive lagt ud i 
databasen. Det er også muligt at få 
en mere fyldig omtale, end I måske 
allerede har. Det kræver blot, at I 
sender en tekst og gerne et foto til 
samme mailadresse. 

Med venlig hilsen Småøernes 
Erhvervsudviklingscenter

Hvis man er stædig nok og har de 
rigtige kontakter, så kan meget lyk-
kes. Og det lykkedes for Elise Hansen, 
Lyø, sammen med Carsten Abild, 
regionsrådsmedlem (V) og formand 
for „Landsbyerne i Danmark“, at få 
foretræde for Transportminister Carina 
Christensen d. 11. juni for at diskutere 
Post Danmarks servicering af land-
distrikter og øer. Og de var så flinke at 
invitere undertegnede med.
 Og vi mødte en åben og imødekom-
mende minister, der dog ikke kunne 
forestille sig, at man vil genindføre 
„gamle dage“, hvor man henover 

Møde med Transportministeren om posten

køkkenbordet kunne betale sine reg-
ninger. Og hun konstaterede, at hun 
ikke kunne pålægge Post Danmark 
noget i den sammenhæng, da det 
ikke er omfattet af statens aftale med 
Post Danmark. Hun opfordrede til 
tage et møde med Post Danmark, og 
Sammenslutningen af Danske Småøer 
og Landsbyerne i Danmark har beslut-
tet at forsøge at invitere os selv til et 
sådant møde med henblik på at for-
bedre serviceringen af landdistrikter og 
små øer.
  Claus Jensen

Carsten Abild og Elise Hansen blev mandsopdækket af DR Fyn og TV-avisen på deres vej fra provinsen 
til ministeren i hovedstaden

20 mio. kr. fra ekstra-
ordinær færgepulje

 fordelt
Puljen på 20 mio. kr. i 2008 til 
færgeinvesteringer er blevet fordelt. 
De 11 mio. kr. er gået til Faaborg-
Midtfyn Kommune, der skal 
investere i en ny færge, der skal 
betjene Avernakø og Lyø. Mens de 
sidste 9 mio. kr. er gået til Struer 
Kommune, hvor Venø kan se frem 
til en ny færge. „Færgerne er et 
vigtigt bindeled, der kan være med 
til at opretholde et værdifuldt liv 
på de små øer og samtidig skabe 
sammenhæng mellem by og land. 
Det håber jeg også, at tilskuddene 
kan være medvirkende til i forhold 
til Limfjorden og det sydfynske 
øhav,“ siger velfærdsminister 
Karen Jespersen i pressemeddelel-
sen om de fordelte midler.
 Faaborg-Midtfyns borgmester, 
Bo Andersen (V), er dog citeret i 
Fyens Stifttidende for ikke at ville 
sætte færgeprojektet i gang før 
staten har ydet 20 mio. kr. i til-
skud. Han vil derfor undersøge om 
kommunen kan søge de resterende 
penge i 2009.
 De 20 mio. er en del af den eks-
traordinære treårige pulje til færge-
investeringer på i alt 60 mio. kr.
    cj



6

Henry Larsen, formand i Sammen-
slutningen af Danske Småøer, gen-
nemgik på årets generalforsamling 
årets gang og højdepunkter, lige fra 
kommunekonference i sensommeren, 
over ekstra færgepulje og møder med 
søfartsstyrelsen, til digeproblema-
tik. Post Danmark fik et par ekstra 
ord med på vejen, og Henry Larsen 
efterlyste idéer til, hvordan der kan 
skabes opmærksomhed om øernes 
forringede situation. Og om den ny 
færgelov, hvor det efter flere års insi-
steren nu er lykkedes for kommunerne 
at undgå en udlicitering af færgeru-
terne. Formandens beretning kan læses 
på www.danske-smaaoer.dk under 
„Dokumenter“.

Hilsner fra Folketinget
Folketingets Økontaktudvalg var 
repræsenteret ved både formanden, 
Preben Rudiengaard (V) og ved Henrik 
Brodersen (DF). Og efter formandens 
beretning fik Rudiengaard ordet. Han 
roste os for en altid venlig modtagelse 
på øerne og fremhævede udvalget for 
dets tætte borgerkontakt, noget andre 
udvalg kunne lære noget af. Og der er 
tradition for en god stemning i udval-
get, hvor parti-tilhørsforhold betyder 
mindre end den faktiske sag. Og med 
et glimt i øjet sagde han, at mens andre 
måske vil have svært ved at møde op 
til indvielsen af lignende lege, så ville 
han aldrig have svært ved at være med 
ved indvielsen af de ølympiske lege. 
Om Sejerø rent faktisk tog ham på 

Fra generalforsamlingen
ordet, som vært ved årets Ølympiade, 
er i skrivende stund ikke undersøgt.

Fra sekretariatet
Undertegnede fortalte om årets opga-
ver i sekretariatet, hvoraf nogle ikke 
ændrer sig væsentligt år for år, og der-
for primært fortalte om processen med 
etablering af Småøernes Aktionsgruppe 
og nogle af de kommunikationsopga-
ver, der har været, og de høringssvar 
der er skrevet. Og kunne fremlægge 
et regnskab med indtægter på i alt 
1.280.801 kr. og et overskud efter 
renter og afskrivninger på 19.818 kr. 
Regnskabet blev godkendt.

Kontingentforhøjelser og andre 
vedtagelser
Henry Larsen var på valg som for-
mand. Der var ingen modkandidater, 
men alligevel kræver vedtægterne en 
skriftlig afstemning. Og Henry blev 
valgt til en ny periode af 20 ja-sigere 
og en enkelt blank. Og et fast punkt på 
dagsordenen er evt. kontingentforhø-
jelse. Den har i mange år været på 40 
kr. pr. medlem af beboerforeningerne. 
Bestyrelsen valgte at anbefale en fast-
holdelse af kontingentet, men samtidig 
at varsle, at den ved næste general-
forsamling ville anbefale en stigning. 
Men forsamlingen mente ikke, at det 
var nødvendigt at vente. Et flertal på 
16 stemmer besluttede at effektuere 
den beslutning nu. Det betyder, at for-
højelsen til 50 kr. pr. medlem virker på 
basis af antal medlemmer i beboerfor-

eninger i 2008, når kontingentet skal 
betales i foråret 2009. I det debatten 
om kontingent blev det fremhævet, at 
Sammenslutningen af Danske Småøer 
og ø-repræsentanterne til stadighed har 
en opgave i at fortælle om medlemska-
bet og dets fordele.
 Af indkomne forslag var der, udover 
forslag fra færge-arbejdsgruppen, 
som er omtalt andetsteds i bladet, 
også et forslag fra Omø Beboer- og 
Grundejerforening om at pålægge 
bestyrelsen „at samle repræsentanter 
fra KL og ø-kommunerne for sam-
men med dem at rette henvendelse 
til Velfærdsminister Karen Jespersen 
mhp. at få en drøftelse og afklaring af 
de finansielle problemer ved at drive 
færgeruterne til småøerne“. Det blev 
enstemmigt vedtaget. Mandø´s repræ-
sentant undlod dog at stemme, som 
den eneste ø er Mandø jo ikke betjent 
af færge.

Nye bestyrelsesmedlemmer
Endelig blev der valgt en intern revi-
sor. Holger Lundgaard, Fur, blev fore-
slået og valgt, og Jørn Herkild, Agersø, 
blev valgt til revisorsuppleant. Henry 
Larsen takkede bestyrelsen for dets 
arbejde, og især de afgående medlem-
mer. Nye medlemsøer i bestyrelsen er 
Strynø og Barsø. Og næste års gene-
ralforsamling foregår i weekenden 
d. 16.-17. maj, hvor Omø har tilbudt 
værtskab.

Claus Jensen

 
Ny pulje for kystbeskyttelses-

projekter
Der er nu åbnet for en ny pulje på 4 mio. kr. til sær-
lige kystbeskyttelsesprojekter. Denne gang ydes der 
tilskud til nye kystbeskyttelsesprojekter og til kystbe-
skyttelsesprojekter, der indebærer en renovering eller 
fjernelse af gammel, skæmmende og/eller uvirksom 
kystbeskyttelse. Der kan søges om tilskud på 1/3 af 
anlægsudgiften, dog maksimalt 500.000 kr. pr. pro-
jekt, og tilskud kan alene ydes til lovligt etablerede 
anlæg. Både private lodsejere og kommunalbestyrel-
ser kan søge om tilskud, og ansøgere, der i 2007 har 
fået afslag begrundet i, at puljemidlerne var opbrugt, 
kan søge på lige fod med nye ansøgere. Læs mere på 
Kystdirektoratets hjemmeside www.kyst.dk.

cj
                    

Lyø skole lukkes

Så er den hårde beslutning truffet. Når skoleåret rinder ud 
i juni 2009, så lukkes Lyø skole. Det kommer ikke som en 
overraskelse for lyboerne, at skolen lukkes, men til det sid-
ste har man kæmpet for, at man i det mindste kunne udskyde 
lukningen til 2010. For da er de nuværende børn blevet så 
store, at forældrene er mere trygge ved at sende dem af sted 
på den lange sejltur. Men det vil kommunalpolitikerne ikke 
imødekomme. I stedet indfører man en følgeordning til 140.000 
kr. om året. Men skolebestyrelsesformanden på Lyø, Trine Høy, 
er alt andet end imponeret af kommunens beslutninger. Udover, 
at man med skolelukningen formentlig må skyde en hvid pind 
efter tilflyttende børnefamilier, så mener hun, at børnene i sær-
lige tilfælde, trods følgeordningen, kan risikere at vente op til 2 
timer på havnen i Faaborg efter skoletid.
      cj
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Fra maj 2008 sejler vi til din ø. Vi tilbyder 
udførelse af malerarbejde – inde og 
ude – nyt som gammelt. Er vant med 
mange forskellige opgaver for private, 
firmaer såvel som offentlige institutioner 
som børnehave, skole, præstegård, 
plejehjem osv. Økonomisk fordelagtigt 
for dig – ingen udgift til færgeoverfart og 
overnatning. Tag kontakt til Malermester 
Henrik Sørensen i god tid på 40 55 67 44.

 

DE SEJLENDE MALERE

Malermester Henrik Sørensen er medlem af

Danske Malermesteres Garantiordning

Siden forrige generalforsamling har 
en arbejdsgruppe bestående af Jørgen 
Overgaard, Hjarnø, Henriette Spandet, 
Fejø, Lone Nielsen, Sejerø og Ole 
Odsgaard, Omø, sørget for debatoplæg 
om færger til repræsentantskabsmøde 
og havde til generalforsamlingen 
lavet et forslag til målsætninger for 
fremtidens færgedrift. Det var gen-
stand for livlig debat. Nogle efterlyste 
ambitioner vedr. fremtidens energi-
forbrug, at færgerne forpligtes til at 
søge miljøvenlige brændstoflæsninger. 
Men især vedr. fremtidens takster, 
hvor arbejdsgruppen havde foreslået at 
fremtidens færger var sammenlignelige 
med landeveje, og derfor gratis for 
brugerne, var der mange holdninger til. 
Nogle mente, at det ville være politisk 
umuligt at gennemføre og at det signa-
lerede „vi vil have det hele“, andre, at 
det ikke gør noget, at det koster noget, 
da det bevarer eksklusiviteten ved at 
bo på en ø, mens andre igen så bosæt-
ningsmæssige fordele ved gratis brug 
af færgerne. De fleste var nok enige 
om, at fragten burde være gratis for 
erhvervene på øerne, men det var ikke 
til afstemning. Efter en lang debat og 
afstemninger blev stort set hele oplæg-
get godkendt, dog blev fremtidens 
færgetakster ændret fra at være gratis 
til at være så billige som mulig. Det 
kunne alle være enige med hinanden i! 
Her på siden kan det vedtagne forslag 
læses.
   Claus Jensen

Målsætninger for fremtidens færgedrift
1.  Fremtidig drift af færger
 Øboeres indsigt i og indflydelse på 

færgedrift bør sikres.
 De lokale ’ø-kommuners’ ansvar 

bør fastholdes. Gerne gennem brug 
af netop vedtaget lovændring af Lov 
om færgefart, hvor administrationen 
kan placeres således at EU-udbud 
undgås.

 Statens økonomiske ansvar for 
færgedrift bør tydeliggøres og fast-
lægges, således at alle midler er 
øremærket og dækker ca. 80% af 
det samlede tilskud. (20% til kom-
munen)

 Der skal arbejdes for en højnelse og 
udvikling af serviceniveauet.

 Mandskabet bør gives så gode 
muligheder, at valget af øen som 
bosted bliver naturligt.

 Uddannelsesmæssigt bør der etab-
leres en speciel ø-skibsfører-uddan-
nelse.

 Færgen har hjemhavn på øen.

2. Bygning af fremtidens færger
 Fremtidens færger forsøges bygget 

efter samme koncept. Egen broklap 

og L-lejer med klap. Muligheden 
for 2 mandsbetjening (1 mandsbe-
tjening) bør altid undersøges, om 
nødvendigt på bekostning af kapaci-
tet. 

 ’Hellere flere afgange og mindre 
kapacitet end færre afgange og 
større kapacitet.’

 Nybygning finansieres 100% af sta-
ten.

3. Afløserfærger
 Inden år 2015 er bygget afløserfær-

ger efter behov.
 F.eks. 
 1 med en kapacitet på ca. 18-20 

biler op til 100 passagerer, – 2 
mandsbetjent til brug for de lidt 
større øer.

 1 med en kapacitet på 5 -10 biler, 
op til 100 passagerer. – 2 mandsbe-
tjent til brug for de mindre øer.

 Nybygning finansieres 100% af sta-
ten.

4. Takster
 Fremtidens færgedrift skal gøres så 

billig som mulig.

Hej unge øboere!
Jeg er en pige på 14 år. Jeg hed-
der Celina og bor på en lille ø, der 
hedder Nekselø. Jeg tænkte, at det 
måske ville være sjovt at kontakte 
nogle på min egen alder fra andre 
øer. Jeg spiller meget badminton 
og sejler i min fritid. Mange siger, 
at jeg er en genert og stille pige, 
men når man først har lært mig 
at kende, er jeg mere udadvendt. 
Hvis I nu også synes det ville være 
sjovt og skrive med en fra en anden 
ø, kan I skrive en mail til mig på 
CelinaSlots@hotmail.com
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72,22% af beboerne på Skarø har deltaget i et førstehjælpskursus for bebo-
ere på småøer. Skarø er derfor vinder af konkurrencen og 10.000 kr.. På 
andenpladsen kommer Nekselø med en deltagerprocent på 40,91. Nekselø 
har vundet 7.500 kr.. Tredjepladsen og kr. 5.000 går til Baagø, hvor 37,5% 
af beboerne har gennemført kurserne. 
 Tillykke med de imponerende resultater.
 Som beskrevet tidligere i forrige artikler har beboerne på danske små-
øer en meget flot gennemførelsesprocent. Ved afslutningen af projektet har 
9,5% fuldført førstehjælpskurserne. Det er overordentligt flot.
 Beredskabsforbundet skal takke for det gode samarbejde. Vi skal hilse 
fra vores instruktører. De synes, det har været en rar oplevelse, og nogle 
anderledes hyggelige kurser end normalt. 
 Ikke mindst vil forbundet takke Henry Larsen og Claus Jensen, Sammen-
slutningen af Danske Småøer, for deres store engagement i projektet.

Solveig Andersen, Beredskabsforbundet

Skarø vandt!

Navn på ø Deltagere
Antal

beboere

% af

beboere

Birkholm 15 8 187,50

Skarø 26 36 72,22

Nekselø 9 22 40,91

Baagø 12 32 37,50

Tunø 37 111 33,33

Bjørnø 10 36 27,78

Egholm 13 53 24,53

Venø 36 199 18,09

Drejø 11 62 17,74

Agersø 39 231 16,88

Endelave 26 174 14,94

Anholt 23 164 14,02

Femø 20 144 13,89

Lyø 16 120 13,33

Omø 24 188 12,77

Avernakø 10 110 9,09

Sejerø 36 407 8,85

Strynø 17 214 7,94

Fejø 32 565 5,66

Orø 39 893 4,37

Fur 32 900 3,56

Askø 0 61 0,00

Barsø 0 26 0,00

Hjarnø 0 105 0,00

Hjortø 0 12 0,00

Mandø 0 52 0,00

Aarø 0 171 0,00

I alt 483 5.096 9,48

Det endelige resultat pr. 31.05.08:

Skarø Beboerforening fik overrakt førstepræmien af Mads Jacobsen, Informationschef i 
Beredskabsforbundet, den samme dag, hvor Skarø afholdt deres årlige brandøvelse med delta-
gelse af bl.a. Svendborgs borgmester, og repræsentanter fra beredskabskommission, politi og 
Falck. Og pengepræmien skal ikke festes op. Den vil brugt på indretning af øens akut-trailer

Med frisk vind, sol og en blå himmel 
med lette drivende skyer kunne omø-
boerne byde velkommen til godt 150 
mennesker til deres Åben Ø-dag d. 14. 
juni. 
 2 gange sejlede Omø Færgen 
med fuldt hus og omøboerne havde 
travlt med at servere kaffe og kage til 
gæsterne om bord på færgen.
 Ifølge Dorthe Winther, formand for 
Omø Beboer- & Grundejerforening, så 

Stor interesse for Åben ø-dag
var det en fantastisk dag med positive 
og glade gæster, der var meget interes-
serede i at få et indblik i, hvordan det 
er at være øbo, om hverdagslivet på en 
ø, og hvordan i alverden man får tiden 
til at gå – især om vinteren.
Mange besøgende fulgte med på de 
guidede ture, men nogle gik også 
rundt på egen hånd, så der var travl-
hed i ø-arkivet, på brandstationen, 
hos torsdagsdamerne, i gårdbutikken 

Langelændergården og på skolen, hvor 
man rundede over 120 besøgende.
Men også andre øer har afholdt Åben 
ø-dag. På Orø i Holbæk Fjord skøn-
nedes det at ca. 500 besøgte øen, og på 
Avernakø tog godt 100 glade gæster 
imod tilbuddet om at besøge øen.
     cj
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Alle småøer og andre små samfund 
kæmper for at beholde dagligvare-
butikkerne, – men hvordan gør man 
det? – Nøgleordet må være „Kend dine 
kunder“. 
 Som ø-købmand skal du have de 
varer dine kunder bruger, til den pris 
de er villige til at give – Så enkelt er 
det.
 Der er jo ikke flere tusinde kunder, 
så det er til at overskue og muligt at 
kende den enkelte. Du skal altså ikke 

Udfordringen at 
være Ø-købmand! 

Købmandsbutikken på Strynø er en af de butikker, der sørger for, at øboere og turister har nem 
adgang til dagligvarer. Fra september søges der nye forpagtere til butikken eller en køber

siger: „Jeg har bestilt den økologiske 
solbæryoghurt hjem, den kommer i 
morgen“, og spørg interesseret: „Har I 
ferie, eller er I bare på weekend?“ For 
du skulle jo nødigt brænde inde med 
for mange af denne specielle yoghurt. 
Og så vær frisk og glad, og ikke sur. 
Lad din galde gå ud over de få, som 
alligevel ikke handler mere end 1 l. 
mælk og en pakke gær en gang om 
måneden. 
 Småøernes Erhvervs Udviklings-
center (SEUC) har netop, med en 
bevilling fra Landdistriktspuljen, fået 
muligheden for at sende en købmands-
konsulent på gratis besøg på øer, som 
måtte ønske det.
 Så skulle der være ø-købmænd, som 
gerne vil have inspiration til at for-
bedre indtjeningen i deres butik, eller 
hjælp til at anskue udfordringen fra en 
ny vinkel eller bare have besøg af en 
ligesindet, som man kan diskutere pro-
blemer med – så tag kontakt til Torben 
B. Nielsen, Strynø (bestyrelsesmedlem 
i SEUC, tovholder på vores købmands-
rådgivning, kontaktinfo: torben@
optimist.nu, tlf. 23 31 43 02) – så kan 
vi aftale nærmere. Hanne Tromborg 
Thaysen, købmand på Tunø i 10 
år, tidl. marketingschef i Merlin og 
Kvickly, er klar til at komme på besøg 
hos de ø-købmænd, der har lyst til en 
god faglig snak. 
 For mere info om Småøernes 
Erhvervs Udviklings Center se på 
www.smaaoeernes-erhverv.dk 

                  Torben B. Nielsen, 
Småøernes Erhvervs Udviklingscen

have de varer, du selv kan lide eller 
som du synes er smarte. Og heller ikke 
nødvendigvis til den pris du bedst kan 
lide. Det er kunden, der bestemmer, og 
har du ikke det de ønsker, så finder de 
et andet passende sted at handle. Man 
er meget medgørlig, mere fleksibel, 
men ikke dum, selvom man bor på en 
ø. 
 Enhver holder af at blive behandlet, 
som noget helt specielt. F.eks. som når 
en sommerhusejer kommer, og man 

Kalender 2008 

 28. juni-27. juli: „Ø-inspirationer – øer i børnehøjde“ udstilling, Den lille Kunsthal, Avernakø 
 11.-12. juli: Skarø Festival, se www.skaroefestival.dk  
 26. juli: „Musik på Endelave“, se www.endelave.dk 
 9. juli-3. august: Femø Jazz-festival, se www.femoejazz.dk  
 1. august: Ansøgningsfrist til Skov- og Naturstyrelsens §4-midler (ø-støtte) 
 9.-11. september: ESIN-årsmøde i den finske skærgård 
 13. september: Halv-marathon på Endelave 
 17. september: Regentparret besøger Skarø 
 25.-26. september: Folketingets Økontaktudvalg på tur til de lollandske øer 
 1. oktober: Ansøgningsfrist til Småøernes Aktionsgruppe, tjek www.aktionsgruppe.dk 
 1. november: Ansøgningsfrist til Skov- og Naturstyrelsens §4-midler (ø-støtte) 
 8.-9. november: Repræsentantskabsmøde i Sammenslutningen af Danske Småøer
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Sammenslutningen af Danske Småøer 
havde via Ø-Posten indbudt til at del-
tagelse i seminar på Mandø. Seminaret 
handlede om „Senior-liv på øerne“
 Det var med stor forventning vi 
satte kurs mod Vadehavscentret. Alle 
deltagere skulle mødes der, og vi 
ville med Mandø-bussen blive kørt 
til Mandø. Allerede her blev vi meget 
betaget af den fremmedartede natur. 
Vejret viste sig fra bedste side og vi 
havde en skøn tur til Mandø. Efter ind-
kvartering, i de skønneste værelser på 
Mandøcentret, blev vi budt velkommen 
af formanden for Ø-sammenslutningen, 
Henry Larsen, der fortalte om pro-
grammet de følgende dage, hvilket lød 
meget spændende.
 Efter aftensmaden tog Holger 
Lundgaard, Fur, ordet. Her var over-
skriften „Hvad kan vi bruge hinanden 
til“. Holger fortalte kort om sig selv og 
gik derefter over til aftenens emne. 
Der blev stillet en masse spørgsmål: Er 
det dårligt at have „gamle“ på øerne? 
Kan man dyrke pensionisterne på 
øerne? Hvad kan vi gøre for at få unge 
børnefamilier til øerne?
Pensionister kan være meget interes-
sante tilflyttere. De kan have et større 
overskud, nu da de ikke længere er 
tilknyttet arbejdsmarkedet. De kan 
være foregangsmænd – iværksættere, 
og det må da absolut være at fore-
trække fyldte huse med pensionister 
end tomme. Man kunne også forestille 

Senior-liv på øerne

sig nye bo-former på øerne for pensio-
nister. F.eks. andelsboliger med fælles 
faciliteter, her sætter kun fantasien 
grænser. Samtidig vil det på sigt give 
beskæftigelse til hjemmehjælpere og 
andet plejepersonale.
 Vi mangler fornyelse/nytænkning 
på øerne for at udvikle nye ideer og 
muligheder. Der blev talt om samar-
bejde mellem de forskellige pensio-
nistforeninger på øerne. Et samarbejde 
som med tiden kunne udvikles til 
også at omfatte europæiske øer. Man 
kunne også forestille sig venskabsøer, 
i retning af det man har mellem byer. 
Holger efterlyser folk med interesse 
for at danne en gruppe, der som iværk-
sættere ville være med til at starte et 
sådant samarbejde. Man vil under-
søge muligheden for at det nydan-
nede Ø-sekretariat i ESIN (europæisk 
ø-samarbejde) kunne være behjælpelig 
med at arrangere pensionist-udveksling 
mellem de europæiske øer.
 Andendagen startede med en guidet 
tur til Koresands sæler. Koresand er en 
stor sandørken. På vej derud passerer 
vi vaden, hvor man kan finde muslin-
ger, fange rejer, grave sandorme eller 
bade i en af de mange prieler, som 
Vadehavets render kaldes. Vi kan på 
turen også observere det rige fugleliv 
der findes. På sandbankerne opleves 
sælerne, her findes både den spættede 
sæl og gråsælen. Tilbage på Mandø 
besøger vi kirken, der kan dateres til-

bage til 1639, redningsstationen, der 
blev opført i 1912 og stormflodssøjlen, 
hvor vi kan se, hvor højt vandet har 
stået. Endelig besøger vi Mandøhuset, 
som er øens museum. Det er et skip-
perhjem fra 1800-tallet, som fremstår 
som om familien bare lige er ude et 
øjeblik.
 Efter et kort hvil er det på med 
vanten igen. Vi får nu besøg af Knud 
Olsen, pensionist og forhenværende 
borgmester i Skive kommune. Han 
taler over emnet „Kaos og kærlighed“. 
 „Hvad vil du/I i fremtiden? Hvad 
gør vi – hvad kan vi gøre for at øerne 
skal overleve? Vi skal søge kreative 
hoveder, skæve personligheder, nye 
ideer og impulser. Vi må kræve af os 
selv at være et levende og intelligent 
menneske. Jeg er det, jeg er – jeg er 
det, jeg søger. Sørg for at være posi-
tiv. Køb en lille bog og skriv i den, 
hver gang noget gør dig glad. Du vil 
da opdage, at der er mange små ting 
hver dag, som fylder dig med glæde. 
Skal mennesker blive mere duelige, 
skal hjernen trænes til at se de glade 
ting, og man må ikke glemme at rose 
hinanden. HUSK AT UDVEKSLE 
EVENTYR – HISTORIER, DET ER 
DET DER SKABER“.
 Knud Olsen sluttede med at læse 
Kim Larsens „Susanne Himmelblå“ og 
han leverede et helt fantastik foredrag/
forestilling. Manden er et energibundt 
– positiv – humoristisk – glad for livet. 

Mandø´s unikke natur klarer hjernen – og det kan der være brug for på et seminar fyldt med oplæg
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Vi fik virkelig rørt både indersiden af 
hovedet samt lattermusklerne.
 Efter aftensmaden er det på den 
igen. Det er godt, vi er nogle „seje 
pensionister“, man synes næsten ikke, 
man kan rumme mere, men efter en 
kop kaffe er vi klar igen. Nu har vi 
besøg af forfatter og pensioneret høj-
skoleforstander Bjarne Nielsen Brovst. 
Han vil tale over emnet „Glædens øje-
blikke“. Bjarne er lige så levende som 
vor forrige foredragsholder og vi glem-
mer alt om tid og sted. Glædens øje-
blikke koster ikke noget, vi er her på 
jorden så kort tid – vi skal ikke blive 
„sure gamle mænd“. Udsæt intet – har 
du penge, så brug dem. Bjarne Nielsen 
Brovst rundede af med et digt af Kai 
Munk til hans kone Lise: 
 
 Lille Lise, gæv og gild   
 lille Lise lattermild,   
 Hustrudjærv og Pige sød  
 du, som blev mig daglig Brød  
 blev mig Vinen på mit Bord  
 blev mig Varmen i mit Ord  
 Lysets Spil paa Livets Vej  
 Skylder lykkelig jeg dig.

Bjarne Nielsen Brovst sluttede med at 
ønske alle en god senior- tilværelse.
 Efter en god nats søvn, er vi nu helt 
fyldt op med indtryk og er klar til at 
tage hjem til vore øer. En stor tak til 
Mandøcentret for dejlig mad og god 
behandling. Tak til foredragsholdere, 
formand og Holger fra Fur samt del-
tagere fra alle øerne. Sidst, men ikke 
mindst, stor tak til alle deltagere fra 
Mandø. Uden jeres store indsats, gæst-
frihed og venlighed var seminaret ikke 
blevet den store succes det blev.
  Helle Russell, Endelave

 

Nye tilskud til fysiske rammer i naturskønne områder
Tre pengestærke aktører er gået sammen om at støtte etableringen af „nye fysiske 
rammer i naturskønne omgivelser“. Det er Friluftsrådet, Lokale- og Anlægsfonden 
og Arbejdsmarkedets Feriefond, der nu støtter „naturrum“ og faciliteter, der giver 
„kvalitet og indhold i naturoplevelsen“
 De tre parter vil støtte minimum fem eksempelprojekter rundt omkring i landet.
For at kunne komme i betragtning skal de nye faciliteter og fysiske rammer bl.a. 
indeholde:

• Læ og ly
• Base for naturformidling
• Nyskabende kvalitetsbyggeri i samspil med den pågældende natur
• Inspiration til aktivt friluftsliv
• Siddeplads til hvile
• Spiseplads – evt. som bålplads
• Miljømæssigt forsvarligt byggeri

Friluftsrådet, Lokale- og Anlægsfonden og Arbejdsmarkedets Feriefond har afsat i 
alt ca.10 mio. kr til de fem eksempelprojekter. Første ansøgningsfrist er 1. oktober 
2008.

Læs mere om naturrum på www.friluftsraadet.dk

Nye ø-produkter fra Fur: Moler-sæbe og øko-øl
Fur har allerede øspecialiteterne fra Fur Hereford, brændevin fra Fur Strand 
Hotel, FuurØPølser og øllet fra Fur Bryghus. Nyeste skud på stammen er økolo-
gisk Fur-øl og sæbe med moler
 Håndsæbe med ler er måske ikke den mest nærliggende tanke. Men fra bl.a. 
Frankrig kender man sæber med ler. Den idé har firmaet „Lidt Bedre“ grebet og 
får nu produceret sæbe med moler fra Furs undergrund.
 „Lidt Bedre“ er en internetbutik med bl.a. gaveartikler og helseprodukter. 
Virksomheden har adresse på Fur, hvor ejerne Kirsten og Viggo Poulsen også dri-
ver en butik i en øens gamle brugsforretning. Sæbe med moler indeholder minera-
ler, som ifølge „Lidt Bedre“ er gavnlig for kroppen. Moler-sæben er præget med et 
billede af en fossil, som er fundet på Fur.
 En anden nyhed fra det furske vækstlag er en økologisk lager øl fra Fur 
Bryghus, som hidtil kun har produceret øl af konventionelt dyrket malt og 
humle. Den nye øko-lager er brygget af økologisk malt og af økologisk humle, 
og etiketterne er prydet af det røde økologiske mærke. Bryghuset beskriver selv 
øko-lageren med disse ord: „Rolig og klar øl med farve som dyb rødgyldent rav. 
Småboblende med tæt cremefarvet skum med lang holdbarhed, der giver fine 
blonder på glasset.“

500.000 kr. skal give løft til økologi på småøerne 
Nyt rejsehold skal rådgive økologiske landmænd og fødevareproducenter på 
småøerne. Fødevarenetværk har fået 500.000 kr. fra landdistriktsprogrammet til 
opgaven
 Fra en pulje til udvikling og markedsføring af økologiske kvalitetsfødevarer har 
foreningen Småøernes Økologiske Fødevarenetværk fået 500.000 kr. til at etablere 
et hold af dygtige rådgivere. På den måde får økologiske landmænd og fødevare-
producenter på de 27 småøer en ekstra hånd til deres produktion.
 Ideen er, at rejseholdets konsulenter skal rådgive om at producere og afsætte 
kvalitetsfødevarer. Emnerne vil bl.a. være råvarekvalitet, produktudvikling, mar-
kedsføring og kompetenceopbygning i de små økologiske ø-virksomheder.
 Pengene til rejseholdet stammer fra en økologi-pulje i landdistriktsprogram-
met. Fra samme pulje har også Arla Food, Thiese Mejeri, Friland, Naturmælk, 
Urtekram og Økologisk Landsforening fået i alt 8 mio. kr. til et fælles rejsehold.  

Find flere nyheder på www.aktionsgruppe.dk/nyheder
Morten Priesholm, Koordinator, Småøernes Aktionsgruppe

Nyheder fra Småøernes Aktionsgruppe

ESIN-årsmøde i den 
finske skærgård

I dagene d. 9.-11. september afhol-
der den europæiske småø-organisa-
tion, ESIN, årsmøde på den finske 
ø, Kasnäs. Partnerne i organisatio-
nen er, udover Sammenslutningen 
af Danske Småøer, ø-organisationer 
fra Estland, Finland, Frankrig, 
Grækenland, Italien, Irland, 
Skotland og Sverige. 
     cj
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Som nyudpeget ø-repræsentant 
fra Fur skulle jeg den 24. maj 
med til min første generalfor-
samling – på Endelave. Det blev 
en rigtig god og udbytterig ople-
velse.
 Fra Fur til fastlandet er der 4 
minutter – så glæden ved en rig-
tig sejltur var stor og minderne 
fra de utallige Storebæltsture 
stod i kø – mit første Endelave-
besøg startede ved broklappen i 
Snaptun.
 Mange ø-repræsentanter var 
med færgen og inden længe gik 
samtalerne til højre og venstre 
– konsekvenserne af kommune-
sammenlægningerne, de truede 
skoler, færgerne, de forfaldne 
havneanlæg, indkøbsmuligheder-
ne, bosætningsproblemer, alders-
sammensætningen – og Post-
Danmark. Ja – livet i udkants-
Danmark er en udfordring. Men 
alle var enige om, at det er en 

dejlig sejltur, vejret er godt og 
vi glæder os til at se eller gense 
Endelave.
 På havnen modtages vi af 
bestyrelsen og andre der er 
kommet med tidligere færger. 
Havneudvalget fremviser stolt 
lystbådehavnen og fortæller om 
de mange nye faciliteter der kom-
mer på havnen i den kommende 
tid.
 Traktorturen rundt på 
Endelave gav et meget godt 
indtryk af øens natur og så gav 
det deltagerne mulighed for at 
snakke med hinanden. Frokosten 
blev indtaget i den meget flotte 
lægeurtehave – godt brød, spæn-
dende oste og en lækker oliven-
pesto mv. I butikken købte mange 
en lille ting – Olivenolierne med 
urter fra haven kan anbefales.
 Generalforsamlingen var som 
forventet – gode beretninger fra 
formanden og fra sekretariatet og 

en god efterfølgende debat om de 
centrale ø-emner, hvor mange nok 
fik skrevet stikord ned til videre 
arbejde der hjemme. Vi skal f.eks. 
her på Fur have set nøje på om de 
’øremærkede’ penge rent faktisk 
bliver sendt videre til Fur på en 
korrekt måde. Det er jo sådan, at 
ø-tilskudet ikke kun er til færge, 
men netop også er et tilskud til 
ungdomsarbejde, skole, kultur mv.
 Det er lidt imponerende, at vi i 
Sammenslutningen kan samle så 
mange til en generalforsamling – 
21 ud af 27 øer var repræsenteret 
– og så var der to fra Folketingets 
Ø-kontaktudvalg og to fra Skov- 
og Naturstyrelsen. 
 Tak for en god generalforsam-
ling og et godt besøg på Endelave. 
Jeg glæder mig til at komme 
videre i ø-arbejdet og til general-
forsamlingen til næste år.

Jesper Schrøder, Fur
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Læs mere om generalforsamlingen på side 6-7

Endelaves havnefoged fortæller om øens havneprojekt, der er i fuld gang        
og som vil medføre en markant forøgelse af havnens kapacitet

Min første generalforsamling
Ø Medlemsnr. Navn Email  Telefon

Aarø (7) Rita F. Sørensen fohlmann@paradis.dk  74 58 47 77
Agersø (24) Jytte Bjergvang jytte_bjergvang@mail.dk  58 19 80 45
Anholt (19) Kurt Danielsen akdaniel@mail.dk  86 31 90 16
Askø (17) Peter Larsen peter.askoe@gmail.com  54 71 03 99
Avernakø (03) Randi Klingenberg rok@avernak.dk  62 61 80 68
Baagø (11) Kirsten Christensen kc_vc@strynet.dk  64 71 12 37
Barsø (05) Paul Svennesen psvennesen@mail.dk  74 61 82 87
Birkholm (18) Johannes Balslev balslev@fakse-ldp.dk  56 71 72 26
Bjørnø (15) Henrik Kaag post@kaag.dk  62 61 08 12
Drejø (02) Mimi Jespersen mimi@drejo.dk  62 80 08 82
Egholm (25) Ove Axelsen egholm@image.dk  98 17 49 69
Endelave (13) Grete Elmer      grete.elmer@endelave.com  35 85 03 39
Fejø (09)       Henriette S. Jensen    henriettespandet@yahoo.com  54 71 36 46
Femø (12) Hanne N. Carlsen hanne.norup@kabelmail.dk  45 76 66 51
Fur (26) Jesper Schrøder jesper.schroder@gmail.com  97 59 32 19
Hjarnø (01) Jørgen Overgaard jueovergaard@post.tele.dk  75 68 34 73
Hjortø (27) Birgitte Svendsen bs@knupa.dk  62 21 16 61
Lyø (04) Mogens Windeleff mogens.lyoe@pc.dk  29 45 39 45
Mandø (21) Ove Hjort Nielsen ove.h@nielsen.mail.dk  75 44 58 86
Nekselø (16) Roar Slots roar.slots@mail.dk  59 26 90 54
Omø (10) Jørgen Rasmussen mail@levendetanker.dk  57 82 16 16
Orø (22) Jens Johan Dahlkild            jensjohan@langdal5.dk  59 47 47 05
Sejerø (14) Lone Nielsen pg@nielsen.mail.dk      59 59 02 45
Skarø (23) Bjarne Madsen bjarnemadsen@mail.dk  62 21 78 80
Strynø (06) Anitta Reher aser@mail.tele.dk  62 51 53 35
Tunø (08) Knud Madsen tunoe@tdcadsl.dk  86 55 30 98
Venø (20) Linda Ulfkjær liu@struer.dk  97 86 80 22

Medlemsnummeret i parentes angiver turnussen i besættelse af bestyrelsesposter

Øernes repræsentanter i Sammenslutningen af Danske Småøer




